
VaiiiikraÇt skaper
store C02-utslipp
Utslipp av klimagasser fra
neddemmede områder kan
tilsvare hele syv prosent av
verdens totale C02-utslipp.

600 000 kvadratkilometer er lagt under vann for el-

produksjon. Planter som råtner i disse områdene,

produserer store mengder drivhusgasser, både C02 og

metan.

I3are i Canada kan de nasjonale C02-utslippene øke

med 12 prosent på grunn av de nye oppdagelsene.

Ifølge profissor Dag 0. Ilessen ved universitetet i

Oslo, kan utslippene «globalt sett bety ganske mye».

Han tviler på om viktigheten er like stor i Norge,

eftersom det ikke er store skogsområder som demmes

ned her.
side 14
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Forskning på solenergi
kan ha fått et avgjørende
gjennombrudd: israelske
forskere har klart å få
varme fra solen til å drive
turbiner som produserer
strøm i kraftverk.

Forskerne har na utviklet en
prototyp som produserer nok
energi til a drive en 50

kilowatts kraftstasjon. I
prinsippet gjør den nye
teknologien det mulig å
produsere elektrisitet med
solvarme i kraftstasj oner av
hvilken som helst størrelse.

Foreløpig er elektrisitet
produsert på denne maten 15
til 40 prosent dyrere enn ved
bruk av fossile brensler.

side 9

Berntsen
uten tillit
i klimasaker
Norske miljoorganisa
sjoner tror ikke at
miljøvernministeren vil
være noen pådriver for
en ny klima-avtale.
1juli samles miljøvernmi—
nistre fra hele verden for å
diskutere ny klimaavtale. Før
den tid kan internasjonal mil
jobevegelse være varslet om
Norges holdning. side 13
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NedderntL’ o!nrddL’r slipper ut store’ mengder C02, tror
forskerne. Balhina—o,nrddei i il,naonas er et ai’ de
iv’ivtc ekse’mple’ne’. (Fhto: FIVAS.)

Stort framskrïtt for
solenergiforskning
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Heidi Sørensen
LedeI Naturvernforbundet

Nar myndighetene ber oss
uttale oss om et viktig spørs-
mai som angar tilstanden til
miljøet og naturen vår, tar vi
oppgaven pa alvor. Det eneste
vi Ibrlanger tilbake er at vi blir
hørt pa for beslutningen fattes.

14. juni behandler Stor
tinget på prinsipielt grunnlag
om det skal bygges to gass-
kraftverk i Norge. Det skjer
samme dag som Direktoratet
for naturforvaltning, Fylkes-
mannens miljovernavdeling i
Rogaland og I lordaland og
iniljoorganisasjonene har frist
for å levere sine horings
uttalelser. Uttalelsene blir ikke
opplattet som relevant bak
grunn når Stortinget skal
fatte beslutning i 90-arenes
mest kontroversielle miljøsak.

I Ivordan kan dette skje? Og
hvorfor finner fiigd irektorater,
miljovernavdelinger og miljø
organisasjonene seg i det?
Jovisst protesterer vi, men det
hjelper lite nar makta rar.

Minst 20 ganger har jeg
hørt Jens Stoltenherg si i et
eller annet fora at regjeringen
ikke har hastverk i gass—
krafisaken. .Jcg kan velge å tro
1i ham, men da sitter jeg igjen
med spørsmålet: I-I vorfor skal
da Stortinget behandle saken i
rekordfart og før myndig
hetenes egne faginstanser har
uttalt seg?

Svaret på det spørsmålet
kan være at regjeringen ikke
er interessert å høre på hva
deres egne fagdirektorater har
å si. Kanskje blir uttalelsene
som kommer inn brysomme
for den konklusjonen regjer
ingen har trukket.

Bygging av gasskraftverk i
Norge er omsiridt fordi
planene vil innebære at Norge
øker utslippene av klima-
gassen CO2 med over 5
prosent eller tilsvarende
utslippene fra ca 700 000
privatbi ler.

En beslutning med så
vidtrekkende konsekvenser
for norsk klima— og energi—
politikk må fattes av Stor—

tinget, trodde vi, men så en
kelt var det ikke. Den nye
energiloven har nemlig et hull
som gjør at sporsmalet om
bygging av gasskraftverket
kan være Stortinget helt uved
kommende. Regjeringen kan
fatte den endelige beslutning
en etter at NVE har sluttført
konsesjonsbehandlingen.

Ved vassdragsutbygginger
er det Stortinget som lhtter
den endelige beslutningen.
Det er et paradoks at en
vannkraftutbygging på 0,5
tWh blir endelig behandlet i
Stortinget, mens gasskrafi
planer som utgjør 5,6 tWh
(tilsvarende 8-9 Altakraft
verk), skal endelig avgjøres i
regjeringen eller i NVE.

Nar Stortinget nå skal
behandle gasskra fl saken er del
ikke for a si et ja eller nei til
den konkrete søknaden fra
Naturkraft, Stortinget mvi—
teres til å si at del er greit at
den konsesjonsbehandles. Det
gasskrafttilhengerne oppnar
ved en slik behandlingsform
er en debatt på prinsipielt
grunnlag, om hypotetiske
gasskraftplaner.

Ennå mangler Stortinget
konkret informasjon om
gasspris, samfunnsøkonomi,
hvem som skal kjøpe gass
kraften, virkningsgrad, lokale
miljøkonsekvenser. konse
kvenser for kraftiednings
nettet, skatteregler og om gass-
kraften i det hele tatt kan er
statte mer forurensende energi
i våre naboland. Dette er
informasjon som en konse
sjons-behandling kan bringe
klarhet i, men den er ikke
sluttført før i oktober!
november, et halvt ar etter
Stortingets prinsipielle debatt.

Gasskraftsaken har store
konsekvenser for natur og
miljø, og for Norges rolle i det
internasjonale miljøsamarhei
det. Det er ingen grunn til at
hverken regjering eller Stor
ting skal lbrhaste seg, det er tid
nok for alle parter til a gjen—
nomibre en ordentlig prosess.
Ingen burde være tjent med at
makta skal ni i en slik sak.

1. juni innfører
næringslivet gebyr på
emballasje av plast,
metall og kartong. På
den måten skal
gjenvinningen økes.
— Ikke godt nok,
mener Natur og
Ungdom og Norges
Naturvernforbund.

Næringslivet har selv fått an
svaret for å samle inn og
gjenvinne 60 — 80 prosent av
alt emballasjeavfitll. Ifølge av
taler med Miljøverndeparte
mentet (MD) skal dette skje
innen 1999.

Bransjen har opprettet

— Returselskapene må
samarbeide med kom
munene og med hver
andre. Hvis ikke blir situa
sjonen uholdbar sier Dag
Endal i Miljoheimevernet.

— Norsk Returkartong har
vært gjennom en periode med
oppbygging og markeds
føring. Selskapet har presset
på for a få i gang systemet;
nesten over natta har endel
kommuner fått innsamling av
melkekartonger. Dette har av
og til gått på tvers av vedtatte
avfallsplaner, sier Endal.

I [an mener systemet kan
tåle at én bransje kjører et slikt
løp. Men dersom samtlige
bransjer gjør det, kan resul
tatet bli uoversiktelige og
dårlig gjennomtenkte tilbud.

Miljøheimevernet har på
pekt dette i et brev til samtlige
av bransj enes returselskaper.

Direktør Peter Sundt i
Plastretur forsikrer at
samkjøringen skal bli bedre i
tiden som kommer.

hvert sitt returselskap, og et
selvpålagt gebyr skal finan
siere ordningen. Dette gebyret
vil gradvis reduseres eller
falle bort når verdien av
innsamlet emballasje over
stiger kostnadene.

Hittil er det lagt gebyr på
glass og drikkekartong. Fra 1.
juni gjelder ordningen også
for metall, kartong og plast.
Som ris bak speilet dersom
næringslivet ikke nar målene
— har myndighetene trusselen
om å innføre av-gifter.

For dårlig
—

- (lebyret skal bare finan
siere systemet. det vil ikke
være egnet til å presse
returprosenten oppover. I)et
vil heller ikke stimulere til
ombruk —- noe som er mer

— Samarbeidet så langt har
vært litt vanskelig fordi
Miljøverndepartementet star
tet arbeidet med de
forskjellige emballasjetypene
på forskjellige tidspunkt.
Først begynte man med glass,
deretter drikkekartong og så
de andre emballasjetypene,
sier Sundt. Foreløpig er ikke
noe konkret gjort, men Sundt
har forståelse for kravet
Miljøheimevernet kommer
med.

— Vi tok opp Miljøheime
vernets brev på forrige møte i
materialselskapenes sam
arheidsforum. og alle var
enige om at det var et godt
innspill.

Krever merking
Den svenske riksdagen har
vedtatt at varer som inne
hol(ler genmanipulerte orga
nismer bør merkes. Re
gleringen skal nå finne ut
h ordan merkingeii skal se
ut, skriver Aftonhladet.

milj øvennlig enn gj envinning,
sier Morten Wasstøl Andreas
sen i Natur og Ungdom. han
ons-ker seg en avgift som
avtar jo høyere returprosenten
blir.

En slik avgift finnes i
dag på engangs drikkevare
emballasje i glass. Den favori
serer omhruksglass.

Andreassen får støtte av
helene Bank i Norges Natur
vernforbund:

—. Jeg tror rett og slett ikke
miljøvernministeren har
skjønt forskjellen på ombruk
og resirkulering, sier hun. Ver
ken Bank eller Andreassen
tror avtalene vil redusere
avfallsmengden.

Godt nok
— Vel inneholder avtalene
erklæringer om at avfalls
mengden skal redu-seres, men
det finnes ingen sterke
virkemidler for å få det til,
mener Andreassen.

Jostein Aanestad i MD
mener avtalene med nærings
livet vil redusere avfalls
mengden i tillegg til å øke
gjenvmningen.

— Avtalene slår fast at
næringslivet skal arbeide for
avfallsreduserende tiltak og
rapportere til MD om hva de
gjør. Dermed får vi oversikt
over innsatsen, og kan vurdere
om det er behov for ytterligere
tiltak.

—

- Hvordan vil folk flest
merke de nye gebvrene?

Etter hvert vil det
opprettes innsamlingssys
temer for alt embaHasjeavfall i
husholdningene; både plast,
metall og kartong. Ordninger
for glass og drikkekartong er
allerede etablert en del steder.
I tillegg vil prisen på varer
med slik emballasje få en
bitteliten økning. Hvor mye
vil variere med typen og
mengden emballasje, sier
Aaneslad.

Natur& miljø
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Mer gebyr skal øke
gjenviiiiiingen
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(
Sin Lehne Nilsen

-J

Logisk sauehold
Dersom man vil unngå at rovd r tar sau er det en fardel å holde
sauen unna rovdyra, konkluderer en arheidsgruppe nedsatt av
Landbruks— og Mi loverndepartemnentet.

At (lei skal en spesiell sitliaslon til far lover og lam kan ligge
Iredelig side om side, hle slått fast allerede i Bibelen. Nå
konkludei’es (lei altså nied at lammi heller ikke går spesielt godt
sammen ned cmv. gaupe. blorim eller ulv.

Bondenes organ isastuimer San— og geitalslaget, Bondelaget
og Småbmukarlaget «iimedgir» som det uttrykkes, at tidlig
nedsanking av sau, tlyttnmg til nmiimdre rovdyrutsatte beiter. samt
imingpci’dmg av heitene, farer
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Den nye direktøren i
Statens forurens
ningstilsyn, Håvard
Holm, vil bruke flere
ressurser på å under
søke kjemikalier i
bruk i Norge. Han
signaliserer også
større åpenhet
i Produktre-gisteret,
i dette intervjuet med
N&M Bulletin.
N&M Bulletin

OIe P Pedersen

I Iolm har nylig tiltradt som
direktør etter I larald Rensvik.
I lan skal i utgangspunktet
bare ftingere i halvannet ar.
inntil det er avklart om SI”T og
Direktoratet lhr naturfor—
valtning (DN) skal slas
sammen, eventuelt ogsa med
Rik santi kvaren.

I lolm har arbeidel i
Mi Ij overndepa rt e mentet
MD) siden del ble opprettet i

I 972.

Skal ikke flyttes
i’Va ,voni du er S’I’i—,sje/, /iia

er positivt eller negativt /ir
SFT ved d bli slått sainiiieii

med DN?
— Det er mange argumenter

for og mot samrnenslaing. I tt
tur er at vi driver med de
samme tingene. Vi jobber med
lorurensnmg av vann, og i
Trondheim arbeider DN med
fisk, fora ta ett eksempel. Den
store ulempen er kanskje at
DN er i Trondheim og SFT i
Oslo. Det er ikke aktuell
politikk a flytte noen av oss.

med at
vil skje
1997, hvis

Ingen store mangler
lmenv skjer det jo ring på

ni iljoomrcidet uansc ‘tt. hva vil
du med Sl’T?

Det er ikke store mang
ler ved SFT jeg vil rette opp.

Jeg kjenner SFT godt, og var
selv med pa u. opprette det.
Noe kan jeg tilføre. Vi kan
kanskje videreutvikle den
nære kontakten med
departementet, slik at vi blir
enda bedre til i løse de
oppgavene MD palegger oss.

— Men lnnefl ,ni//ojourna

listkretser er det nok en
oppfatning at DN er litt
friskere, in ens liTT har blitt
vel bvrdkratisk?

— Ja, det synes nok
miljøjournalister. Vi har mye
mer forvaltning i form av
avgjørelser enn DN, som fører
til at vi blir mer byrakratiske.
Vi skal treffe avgjørelser som
betyr mye for store bedrifter
eller mange kommuner. Men
kanskje SF1 har vært for redd
lbr a ga ut med ting. Vi er
opptatte av a være synlige.

Sporsmalet om forurens
ningsloven skal gjelde tbr
samfirdsel ssektoren har vært
en svært langdryg affære i de
hyråkratiske irrganger, og
hvor SET var tidlig ute med
lbrslag til grenser.

Er det et eksempel på en
sak bor de,e sidemi har blir
/aneI, /ordi SEl’ også er

saksbehandler for departe—
mentet?

— Ja, når departementet og
regjeringen har tatt et
standpunkt, er vi bundet. Men
vi har ogsa omrader hvor
lbrurensningsloven gjelder, og
hvor SFT har avgjørende
myndighet, som landbruk,
industri og kommuner. Men
innen samlbrdsel og klima har
vi ikke myndighet. sa der er vi
padrivere.

Registrerer
klimapolitikken

Hva synes du om nomwk
klimapolitikk?

-

- Den registrerer jeg, og
har ikke noen mening utover
det.

Holm skisserer klima,
kjemikalier og byutvikling
som tre viktige arbeids

omrader fhr SF1.
— Hva vil chi gjøre med

kfenukaliene?
Vi er voldsomt dirigert

av EøS. Manedlig fastsetter
vi nye regler som konimer fra
EØS. En viktig del av arbeidet
vårt er LI l1 de andre landene
til å være strenge nok.

—— Det er utrolig hvor
arheidskrevende EØS
arbeidet er. selv om vi kanskje
ikke ser konkrete resultater i
enkelte saker i første omgang.

— blar clircktivene er
miljø!remnmende virk,nni.’?

Pa enkelte omrader har
de det, men pa andre omrader
har vi bedre lovgivning i
Norge fra tor.

Vil bruke flere ressurser
på kjemikaliene- Er vi flinke nok til ci
undersøke de k/emikaliene vi
bruker i Norg’?

-

-—- Jeg tror vii framtiden vil
bruke flere ressurser pa det,
svarer 1 lolm. i lan signaliserer
klart at SFT i framtiden ogsa
ønsker å apne produkt
registeret mer.

— Vi har kanskje ikke vært
flinke nok til å revidere
reglene. Det ser vi på na. Men
vi må beholde tilliten hos
indu—strien.

Kan ticle,i van’ kommet
får atpraksisen blir en annen?

Ja, jeg tror det. Vi jobber
for a ta det apnere.

Er det enkelt får indu—
.s trien a skjule seg bak
stemnpelet om,, bedrifrs—
hemmneligheter?

— Jeg har ikke inntrykk av
det. Man var opprinnelig redd
tor at produkter skulle trekkes
ut av Norge nar opplysning
ene ble gitt, men slik har det
ikke gått.

Sier ingenting om
virkemidler
—

— Bor norsk industri van’
forberedt pa økte avgifiem; i
k/olvannet av Grønn skatte—
konimijon?

— Jeg uttaler meg ikke om
virkemidler. Det far politi
kerne gjøre.

— Ilvilket forhold bor liTT
ha til in il/øbevecy’l.s’en?

SET og mmljobevegelsen
bør dele markedet. Vi skal
være utredere og faglig
kontrollorgan, mens organi
sasjonene skal være pådrivere.

Men I lolm trekker fram et
eksempel på at miljoorgani—
sasjonene har vært passive:
saken om rensing av kloakk
‘inleggene rundt Oslofjorden.

Myndighetene trenger
støtte

Det har vært veldig stille
fra organisasjonene. I den
saken kan miljomyndighetene
trenge støtte.

Er mniljobeveç’elsen liki’
sterk som fin: etter flere ar
med si’nkemide iiten’sSi’.’

— Vi tror stemningen er i
ferd med a endre seg. og at
miljobolgen snur.

Na skal SI”T snart levere
sine kommentarer til ga ss—
kraftverk. Vil dere der kon—
sen trere dere om lokale
mniüoefjåkter av bygging og
drift, eller de store nasjonak’

linjene i norsk klimapolitikk?
SFT skal. i tilftlle det

gis konsesjon, gi tillatelse til
utslipp. Den internasjonale
hiten er ikke egentlig en del av
konsekvensutredningen som
vi behandler ila. Vi er
forpliktet til a følge regjer
ingens politikk. Er den klar og
entydig, er ikke del noe
problem for oss. Er det noe vi
mener vi bør si fra om, sa gjør
vi det.

Vil ha mer myndighet på
klimafeltet
Selv om SF1 ikke har
utovende myndighet pa
klimaomradet. ønsker direk
tøren seg det. Han tror
miljøvernmmnisteren er enig.

— I klimnaarbeidet er det
snakk ommi langsikte per—
.spektiier og potensielt store
mnil/okonsekvensem: I hvor .s-tor
grad tar S’ïl opp i seg slike
fram iidige in iljokonse—
b,i’enser.

—- Som fuglig utrednings
organ for MD bidrar vi til å
legge grunnlaget for departe
mentets og regjeringens
politikk, svarer l-lolm.

Den danske miljovernmi
nisteren lanserer en
handlingsplan for å
merke eller bli kvitt
farlige stoffer i plast.

N&M Bulletin

Ole P Pedersen

I et intervju med N&M
Bulletin ved årsskiftet, sa
Svend Auken at han ønsket å
lbrby bruk av Ilere
tilsetningsstotlir i klorplasten
PVC. Stoffene brukes for a
gjøre PVC til et stabilt stoff,
mcmi de mistenkes for å ha en
rekke skadelige virkninger.

Nå kan avisen Inforniation
avsløre at en handlingsplan vil
bli lagt fram i juni. Der vil
krav om merking av PVC—
plasten. slik at forbrukerne
skal vite hvilke stoflbr plasten
inneholder, bli sentralt. Det er
foreløpig ikke avslørt hvor
raskt Auken vil fase ut bruken
av tilsetningsstoffene, ei heller

hvilke han vil forby helt og
fullt.

Sterk opposisjon
Forslaget fra ni i ljovernm in—
isteren kommer til å bli møtt
med kraftig motstand fra pla—
stindustrien. Bedriftene mener
det er urealistisk for Danmark
å slutte å bruke tilselnings
stoflbne, hvis det ikke innføres
et fi)rbud pa verdensbasis.

Industrien innrømmer like
vel at det ikke er vanskelig å
Ijerne de farlige stofiine, og
bruke andre, som har færre
bivirkninger.

— Det er riktig at man
torholdsvis lett kan avskaffe
stoffene. Men det er dyrt.
Spørsmalet er det deniokra
tiske om forbrukerne og
samfunnet vil betale mer—
prisen, sier Ole Grondahl
I lansen. direktør for den
danske PVC—industriens infor
masjonsrad.

HEMNES
KOMMUNE

‘v

LOM
KOMMUNE

5T-sje vil vite mer om
kjemikalier i bruk i Norge

WLUMINATOP
SPESIAtFIMIdA I TEKIIISK BELYSNING

Handlingspian mot
plast i Danmark

GS Banken
-— ) - (., s,,,, ,•/,,,
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Folkevogn
grønnest
Den svenske foreningen
«Gröna Bilister» synes det er
mest miljøvennlig å kjøre
lolkevogn.

Den svenske bilforen
ingen. som arbeider for en
grønnere bilpark, har kåret
åtte bilmodeller til «beste
miljøvalg». Av disse er tre fra
Volkswagen, skriver Afton-.
bladet.

Lavt bensinforbruk, lave
utslipp og minst mulig lyd er
kravene til de «grønne»
bilene.

Du får
ozonmeldinger
SF1, Norsk institutt for
luftforskning og Folkehelsa
akter nå å rapportere til
folket om mengden
bakkenært ozon blir lbr høyt
i løpet av Sommeren. Del blir
stadig mer ozon nær bakken i
Norge. noe som blant annet
Fører til av li ngsskacler og
astmaproblemer. Det blir
imidlertid først varslet ved
svært høye konsentrasjoner
av ozon. Informasjonen skal
spres gjennom lokal— og
nærradio, melder SFT.

75 000 verner
hjemme
Miljoheimevernet hadde ved
årsskiftet 75 000 deltakere.
Antallet er doblet på ett år, og
økningen fortsetter i 1996,
melder organisasjonen.
Naturvernforbundets Jan
Vevatne er gjenvalgt som
leder av Miljøheimevernet.

Miljøsenteret Grid
Arendal og Bellona
vekker størst inter
esse blant miljosidene
på internett. Hver uke
blir flere tusen doku
menter fra de to hen
tet ned til datamask
iner over hele verden.

2000 maskiner er koblet opp
til Grid-Arendals web-sider i
løpet av en uke. De besøkende
titter på tilsammen 10 000
sider. datafiler eller annen
i fl forniason. lor eksempel
kart De to viktigste li Ibudene
er milostatus fbr Norge og en
samlig med kart og miljociata.

Interessen for Grids inter—
nettsatsing steg kraftig etter at
hasen med miljostatus for
Norge ble lansert i fihruar.

— Vi satser på at all digital
informasjon vi lager skal
legges ut på internett, forteller
database- og web-ansvarlig
Even Husby i Grid-Arendal.

Miljø v e rn departementet
(MD) har et snitt på knapt
3000 oppslag per måned pa
sine web-sider. Sidene ble
lansert i august 1995, og
besøkstallet er et gjennomsnitt
fra august til og med april.
Men besøket er egentlig
større: en stor del av informa—
sjonen fra MD ligger pa

departementenes felles data
base OI)IN, og er ikke med i
statistikken.

Belloria på topp
Av internettsidene til miljø
hevegelsen, er det Bellona
som vekker desidert størst
interesse. Miljøstiftelsen har
rundt 5000 oppslag på sine
web-sider i uka. Så godt som
all offentlig informasjon
I3ellona produserer blir lagt ut
på internett. Iljemmesidene
blir oppdatert nærmest daglig.

-— Veldig mye av interessen
skyldes Nikitin-saken og rap
porten om Nordilåten, sier
dataansvarlig Christian
Rekkedal i Bellona. Ilan tror
ikke interessen vil synke i
Framtiden. selv om Rekkedal
tror brukerne etter hvert går
lei av a surfl rundt på nettet.
De vil heller oppsøke sider de
vet har innhold og kvalitet.

Greenpeace opprettet sin
hjemmeside i fjor sommer og
hadde da rundt 1000 besøk
ende i uken. Etter at nyhetens

Adressene
Grid
<http.//wwwgrida. no/>
Miljøverndepartementet
<http.//odin.dep. no/md/>
Bellona
<http://wwwgrida. no/ngo/
bellona/home/>
Greenpeace
<http://wwwsn.no/
greenpeace/>
Natur og Ungdom
<http://www. aksess. no/nu/>
Norges Naturvernforbund
<http.//wwwgrida.no/ngo/
naturvern/>

interesse la seg, har besøket
stabilisert seg pa 300 400 i
uken. Sidene er markedsført
på internett. På hjemmesidene
ligger det infirmasjon om
organisasjonen og saker de
jobber med, blant annet
hvalfimgst og klima.

NU på bunn
Natur og Ungdom (NU) har
bare 200 oppslag i måneden
på sine wcb-sider. På sidene
ligger informasjon om NU,
pressemeldinger, samt bak
grunnsstoff og nyheter om
organisasjonens viktigste
arbeidsfelt.

— Weh-sidene er bare én
del av vart informasjons—
system. Tross alt er dette nytt
og utbredningen er begrenset,
sier sentralstyremedlern
Morten liarper.

All ink)rmasjon pa NUs
internett—sider finnes ogsa
andre steder, for eksempel i
heller og rnedlemshlader.
internt i organisasjonen er
ikke sidene særlig mye brukt,
men Harper regner med at de i
løpet av ett til to år kommer til
å bruke internett til blant
annet å sende ut lopeseddel
originaler til lokallag.

Norges Naturvernlbrbund
har nylig lagt inn sine sider på
miljøbasen til Grid, og har
ennå ikke litt tall pa hvor
mange som bruker sidene.
Framtiden i våre hender skal
lansere internett-sider i lopet
av sommeren. Del samme
planlegger Verdens Natur
tond.

forutsettes god muntlig og skriftlig fremstillingsevne.

Søppelsekk av poteter
En biologisk nedbrytbar plåstsekk er nylig lansert i Tyskland.
Sekken er laget av potetstivelse, og er spesielt godt egnet når
matavfall skal samles inn separat, forteller bladet Ren Viden.
Luft kan nemlig trenge gjennom sekken, og avfallet kan
dermed «puste». Ved kompostering vil 97 prosent av sekken
brytes ned i løpet av halvannen måned.

Nærmere opplysninger om stillingene kan fås ved henvendelse til generalsekretær Terje Kronen
eller administrasjonssjef Knut M. Johansen, telefon 22 7 I 55 20.

Søknad med vitnemål og attester sendes Norges Naturvernforbund, postboks 2 I I 3,
Grünerløkka, 0505 Oslo, innen 7. juni I 996.

4

Grid og Bellolla
størst på nett

N&M Bulletin
Audun Carberg

q

NORGES NATURVERNFORBUND er landets største natur- og miljøorganisasjon med omlag 30 000
medlemmer. Vi har 165 &lkes- og lokallag over hele landet Forbundet er knyttet til flere internasjonale
organisasjoner og nettverk. Forbundets sekretariat ligger i Oslo og har omlag 50 ansatte. Vi kan tilby et
inspirerende og meningsfrlt mi4ø med utfordringer på både faglig og mellommenneskelig plan.

Vi har tre ledige stillinger som

SEKSJONSLEDERE
for seksjon Naturarven, seksjon Bærekraftig produksjon og forbruk og seksjon Samferdsel, energi
og klima.

Vi søker samfunnsengasjerte personer med relevant utdanning og praksis. Aktuelle kandidater må
kunne arbeide selvstendig og fungere godt sammen med andre. Det vil bli lagt vekt på
lederegenskaper, bl.a. evne til samarbeid og resultatoppnåelse.

Ansvar g arbeidsoppgaver: lede seksjonen (faglig, personal, budsjett), virksomhetsplanlegging, faglig
arbeid innenfor seksjonens ansvarsområder, saksbehandling til styret m.v.

Seksjonslederne rapporterer til generalsekretæren.

Lønn etter avtale.

Ved internt opprykk/interne søkere kan det bli ledige stillinger som

FAGKONSULENTIRÅDGIVER
i en eller flere av disse seksjonene.

Saksbehandlere i seksjonene jobber med saker innenfor flere deler av seksjonenes ansvarsområde.
Vi forutsetter derfor at aktuelle kandidater dekker flere av fagområdene innenfor seksjonen. Det

P44TJfÆVSSw44
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Framticiens sauer
i norsk utmark kan
komme til å være
parfymestinkende
skapninger med
kraftige halsbånd
av nylon og metall,
omgitt av morske
pyreneerhunder og
Ianghornet skotsk
høylandsfe.
N&M Bulletin
Arild Svalbjorg

Det hjelper ikke med ekstra
tilsyn med sauellokkcn for a
Ibrebygge rovdyrskader. Det
giir flam av i nnst ill ngen fra
en arbeidsgruppe nedsatt av
Landbruks— og Miljovern—
departementet for Li vurdere
f)rebyggende tiltak mot
rovdyrskader. Å flytte sauene
til omrader med fierre rovdyr,
og sanke dem inn tidligere om
høsten har derimot god effekt.
konkluderer arbeidsgruppa.

Det er imidlertid ikke alle
steder det er nok beite rundt
gardene til at sauene kan ilyt
tes hjem tidlig om høsten.
Derfor er en rekke kreative
metoder ibr a redusere rov
dyrenes innhogg i saue
besetningene under utproving
over hele landet.

7,5 millioner brukt
De siste fire arene er 7,5
millioner kroner, eller rundt
halvparten av pengene som er
satt av til a forebygge rov
dyrskader, brukt pa økt tilsyn
av sauefiokkene. Tiltaket har
ikke hatt noen paviselig virk

ning, konkluderer arbeids
gruppa, og mener derfor at det
er «lite aktuelt a støtte isolerte
tilsynsprosjekter» i framtida.
Bondeorgamsasjonene mener
likevel at dette er det viktigste
«forebyggende» tiltaket.
Grunnen er at skader raskere
kan oppdages, noe som igjen
gjør det lettere å få tillatelse til
a fille rovdyret man mener er
ansvarlig fi)r skadene. Også
skadedokumentasjon i for
bindelse med erstatnings
oppgjøret er viktig i denne
sammenhengen, mener bønd
enes organisasjoner.

A sette halsband, sakalte

rovdyrklaver, på sauen ser
derimot ut til a virke, I lals
bandet skal hindre gaupa i 1
inn sitt karakteristiske strupe
bitt, og de virker ikke mot de
andre rovdyrene. Likevel ble
tapet av lam som ble utstyrt
med klaver redusert med en
tredel i gjennomsnitt.

Illeluktencle
Jerven må derimot skremnies
vekk på annen måte. Forsøk
med luktampuller har gitt
lovende resultater. I ar skal
flere tusen sauer utstyres med
luktampuller, slik at jerven i
Trollheimen ikke har noe valg
mellom illeluktende og vel
duftende lammesteik. For
søket vil gi svar på om jerven
slutter a ta lam, eller om den
bare venner seg til lukta.

Foreløpig har ingen iùnnet
noe teknisk tiltak som kan
hindre bjørnen i Nord-
Trøndelag i a forsyne seg av
sauefiokkene.

Forskningen på sol-
energi har fått et
avgjørende gjennom
brudd: Israelske forsk
ere har klart å få
varme fra solen til
å drive turbiner som
produserer strøm i
kraftverk. Samtidig
varsler India at de
skal bygge verdens
største senter for

(‘oIenergiforsknin.
Israelske lhrskere har utviklet
en prototype som produserer
nok energi til å drive en 50
kilowatt kraftstasjon. opp
finnelsen er et gjennombrudd
lbr solenergien, som tidligere
ikke har vært i stand til a
produsere nok varme til a
drive kraftturbiner.

I prinsippet gjør den nye
teknologien det mulig a
produsere elektrisitet med

solvarme i krafistasjoner av
hvilken som helst størrelse.
skriver New Scientist.

Foreløpig ligger prisen pa
denne solenergien 15 til 40
prosent over elektrisitet
produsert av fossilt brensel.
Energiselskapet Ormat har
investert i utviklingen av
prototypen. Direktør Uri
Fischer regner med at prisen
vil synke nar masseproduserte
solgeneratorer kommer pa
markedet om tre til fire ar.

verdens største
Ogsa India satser pa utvikling
av solenergi. I Tharorkenen.
nordvest i landet, skal verdens
største senter for produksjon,
forskning og utvikling av
solenergi bygges, melder
nyhetshyraet IPS.

- En stor del av ørkenen
skal erklæres som sone for
solenergi, akkurat som den i
Nevada, USA. sier Dayal i

Rajasthans energiutviklings—

kontor (REDA).
Dayal mener at om

delstaten Rajasihan installerer
solceller i bare én prosent av
den 200 000 kvadratkilometer
store ørkenen, kan det
produseres 6000 megawatt
elektrisitet. En by som New
Delhi med sine ti millioner
innbyggere trenger 1800
megawatt.

For tiden er et sol
energiprosjekt pa 354 mega
watt i det sørlige California
det største i verden. Det
produserer 90 prosent av
verdens solenergi.

Inspirert av det som har
skjedd på solenergifronten i
andre land, har myndighetene
i Rajasthan invitert sokëre fra
29 land til a sette opp
kraftstasjoner fra 50 til 300
megawatt.

Amoco er med
-

-— (iiganter som USA-selskap
ene Amoco. Enron og Energen

Corp i USA, Schailac Berger-
mann i Tyskland og Sun
Source i India har allerede fatt
tildelt sine plasser under
Rajasthans sol, sier en ansatt i
REDA, til IPS.

Amoco og Enron har
dannet et eget solenergi
selskap der de eier 50 prosent
hver. De vil omdanne sollyset
til elektrisk kraft ved hjelp av
snlcel ler. Den lbrste stasjonen
pa 250 kilowatt skal komme i
drift før utgangen av 1996.
ifølge myndighetene i del
siatshovedstaden Jaipur.

Solenergi blir til a begynne
med dyrere enn konvensjonell
energi, men myndighetene
mener det ikke vil ta lang tid
før den blir billigere.

-— Etter ar 2007 kan prisen
bli halvparten av vanlig
energipris, og innen år 2010
kan den komme ned i ti
prosent, sier en optimistisk
(lei statsfunksjonær.

Vårjakt på ender i Kauto
keino kan være en trussel
mot sårbare bestander.
Likevel gir Miljovern
departementet tillatelse
til jakt på endene også
i år.

N&M Bulletin
Ole P Pedersen

Jakt om våren hindrer repro
duksjon og er darligere for
valtning enn hostjakt, ilbige
en ny rapport fra Norsk
institutt ibr natufbrskning
(Nina). Nina påpeker ogsa at
ingen vet hvor store ande
bestandene er.

1-lavelle er den fuglen som
ligger dårligst an. Fuglen er et
populært bytte for jegerne.
Bare toppand ble skutt i større

omfang enn havelle i fjor.
Det burde ikke vært gitt

tillatelse til a skyte sa mange
som 300 ender, ettersom det
ikke er spesifisert kvoter lbr
(le enkelte andeartene. sier Jan
Ove llustnes ved Nina.

Ikke truet
1Jan regner imidlertid ikke
med at bestandene er direkte
truet med dagens jakt. Ifjor
fikk 150 jegere lov til å skyte
tilsammen 300 ender.

Nina venter mi pa penger
fra Direktoratet for natur
Ibrvaltning, til å forske pa
utbredelsen av endene i
Kautokeino—området. Det vil
ta flere ar ibr tbrskerne kan si
hvor store bestandene er, og
vite hvordan fuglene sprer seg
i området.

Permanent fra 1997?
Mi lj øverndep arteme ntet
(MD) begrunner utvidelsen av
varjakta blant annet med
Nmnas faglige registreringer.
MD vil imidlertid ikke gjøre
jakten permanent, fordi det er
«usikkerhet (...) knyttet til
konsekvensene av jakta faglig
sett». Men Departementet
legger opp til at vårjakt på
ender kan bli tillatt per
manent, og vil la spørsmålet
om varj akt sendes ut p11 høring
neste ar.

— Bekymret
Naturvernforbundet i Tinn-
mark er bekymret over var
jakta pa ender. Fylkesleder
Arild Jansen sier organisa
sjonen av naturvernhensyn
har vært motstander av jakta.

Jansen legger imidlertid til
at han for egen del ser MDs
tillatelser som en mulig løs
ning pa en lang konflikt, hvor
vårjakta tidligere har vært helt
utenfor kontroll.

-— Sett i et lengre per
spektiv kan (lette være en vei å
ga, selv om løsningen ikke er
ideell, sier Jansen.

Vårjakt pa ender har vært
en tradisjonell fangstlbrm i
samiske områder, og har vært
viktig i perioder med ensidig
kosthold og mangel pa mat.

Ny emballasjesjef
Lars Christian Lindsiad blir
ny direktør i Den norske
emballasjeforening. Lindstad
kommer fra Norske skog, og
overtar etter Jan Bjerk.

Flertallet i Stortingets
næringskomite sier nei til
å stramme inn på bruken
av antibiotika i
husdyrholdet.

N&M Bulletin
Sin Letmne Nilsen

Bare SV stotter Senterpartiets
furslag om å forby bruk av
antibiotika i dyrefr. De andre

J partiene mener bruken i
fôrblandinger i dag er sapass
liten at den er uproblematisk.

De ville heller ikke være
med pa et forslag om
strengere kontroll av impor
terte anirnalske matvarer.
Flertallet mente at unødig
streng kontroll fra norsk side
kan Ibre til kontrolltiltak fra
importland
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Bort med blyet i ben
sinen er Verdens-
bankens oppskrift for
å bedre miljøet for
verdens 1,7 milliarder
byboere.

Verdensbankens oppfordring
kommer tre måneder etter at
de 26 medlemslandene i
Organisasjonen for økono
misk samarbeid og utvikling
(OECI)) inngikk den første
internasjonale avtalen om a
redusere bruken av bly.

Blyholclig bensin utgjør om
lag 90 prosent av lufiforurens
ningen i verdens byer, og
banken kommer til å ta opp
problemet pa FN-konferansen
om bosetting i Istanbul neste
måned.

Forslaget blir godt mottatt
hos miljovernfolk, men de
påpeker samtidig at banken

fbrtsatt finansierer store pro
sjekter som fremmer bil—
bruken i stedet for renere
massekommunikasjonsmidler.

I løpet av fem år
— Overgangen til blyfri
bensin kan skje i løpet av en
fem års tid hvis landene går
inn for et omfitttende reduk
sjonsprograin, sier Caio
Koch-Weser, en av Verdens-
bankens direktører.—— Utfordringen blir a sti
mulere oljeraffineriene og
bensinhrukerne, legger han til.

Det er teknisk enkelt å
legge om produksjonen til
blyfri bensin. De mest mo
derne raffineriene trenger ikke
store investeringer til dette.
De eldre med gammeldags
teknologi, må moderniseres
eller skiftes ut. Kilder i
Verdensbanken papeker like
vel at innsparingene i helse og

økonomi er langt større enn
investeringene.

USA. som begynte a
redusere bruken av blyhensin
for rundt 25 år siden, skal
angivelig ha spart nesten ti
dollar for hver investert dollar
i omlegging i lbrm av
reduserte helseutgitter, større
drivstoffeffektivitet, og lenger
levetiel på motorer og hildeler.— Barna blir dem som tje
ner mest pa å tjerne blyet, sier
Koch-Weser. I lan viser til at
barn som er utsatt fbr bly kan
fit livsvarige skader i form av
manglende læreevne, tap av
hørsel, svekket konsentra
sjonsevne. unormal oppførsel

Billigere bensin
Bensinen i USA blir åtte øre

og nedsatt intelligens.
Stephen Kretzmann,

kampanjeleder ibr atmosfiere
og energispørsmal i Green
peace, roser forslaget. Men
han spør hvorfor Verdens-
banken har brukt så lang tid på
a innse et problem som har
vært kjent i Ilere tiår.

Andrea Durhin, direktør for
internasjonale prosjekter i
Friends of the Earth, påpeker
at banken undergraver sin
egen målsetting ved å finan
siere store motorveiprosjekter
flere steder i verden.

(JPS)
Det er ikke i lbrskernes

Kontorer og korridorer, men
ute i kommunene at mang
Ihldet av dyr og planter be-

— Miljoparagrafen i
Grunnloven må få større
konsekvenser for lov
givning og forvaltning,
understreket panelleder
Kåre Gjonnes.

N&M Bulletin
Sir! Lehne Nilsen

11992 ble Grunnloven utvidet
med paragraf liOb. Den
understreker retten til et miljø
som sikrer sunnhet og til en
natur med produksjonsevne
og manglbld i behold.

— Dersom miljøparagrafen
virkelig blir lhrpliktende, vil
det fa store konsekenser,

finner seg, papekte panel-leder
Kare (ijønnes (KRF). I lan og
panelet mener kommunene bor
iii øremerkede tilskudd til a
samle inn, systematisere og
spre kunnskap om kommunens
hiologiske manglbld. Tanken
er at en slik plan skal ligge i

bunnen for all videre plan
legging i kommunen.

Panelet ble satt sammen i
forbindelse med at 1’orges
thrskmngsråcl arrangerte en to-
dagers konsensuskonl-ranse
om biologisk mangfold.
Paneldeltakerne. som var
hentet inn fra en rekke
lbrskjel I ige miljøer. skulle bli

mener Gjønnes. I lan viser
ogsa til at Norge er inter
nasjonalt forpliktet gjennom
avtalen om biologisk mang
lold. Denne krever blant annet
at det skal utarbeides nasjo
nale stragegier for a ta vare pa
mangihldet.

Ifølge panelet ser det nå ut
til at en slik plan blir en del av
en en stortingsmelding om
hærekraftig utvikling som
skal legges fram neste ar.-— Biologisk inangibld er
sa viktig at det ma få sin egen
stortingsmelding, og det ma
skje sa fort som mulig, sier
Gj onnes.

enige om svar på liere
sporsmal knyttet til temaet.

Ikke godt nok
Panelet slo flist at hevaring av
biologisk rnangfold ikke er
lorenlig med dagens krav til
efftktivitet og utvikling.
Mangfoldet forringes av
ressursiorbruk og opphoping
av avlal lsstoffer. Panelet
utpekte ressursefbktiv tek
nologi som en nødvendig
lorutsetning tor en bære—
kraftig utvikling.

Miljøkonsekvenser må
utredes
Miljokonsekvenser av offent
lige planer og programmer må
utredes pa lik linje med
økonomiske virkninger, men
er panelet. Det etterlyser
konsekvensanalyser ogsa ftr
mindre tiltak enn det som

praktiseres i dag. Samtidig ber
det om Ilere vermieoinrader.

N arbeidsform
Konsensuskonfiranser er en
ny arbeidsform pa miljøsiden.
l3ade representantene for
Norges lhrskningsrad og pa
nelet mente den hadde fi.mgert
godt, og forskningsrådet lovet
gjentakelse av metoden. Nå
håper panel-meellemmene pa
at rapporten kan være et nyttig
innspill ihr de norske dele-
gatene på den internasjonal
konibransen om biologisk
mangftld som arrangeres i
Trondheim i juli.

Lars Walløe fra Univer
sitetet i Oslo papekte at innen
medisinen har konsensus
konferanser vært mye brukt
— og tillagt stor vekt.-— Vi haper på samme
eftkt her, sier han.

Verdensbanken vil gjerne
blyholdig bensin

Kommurieiie må
bevare marigoIdet
Kommunene ble
utpekt som sentrale i
arbeidet med å
bevare det
mangfoldet i naturen,
da panel-et på en
konferanse om
biologisk mangfold
avga sin dom.
N&M Bulletin
Sin Lehne Nilsen

billigere. Det har Represen
tantenes hus vedtatt. Avgi l1en går ned fordi hensinpriscne har
økt de siste månedene. Ettersom bensin koster hele 2.70 kroner
per liter i USA. var avgiftsletten etterlengtet, fr vi tro.

Grunnloven må styrkes

A/sHELLIK TEIGEN
Jern og metallforretning

Gjenvinning av
bilvrak, hvitevarei

datautstyr og alle andre
typer stål og metaller

Hellik Teigen AS
Postboks 2, Loesmoveien i

3301 Hokksund

fundici
FUNDIA PROFILER AS
Postboks 500, 8601 Mo

Sjnstjerner, Asteroidea, klasse av pigghuder
som har flat, stjerneformet eller femkantet
kropp med sugeføtter på undersiden av
armene. Munnen sitter midt på undersiden
og fører inn til en sekkformet mage. De
fleste sjgstjemer er rovdyr som lever av
skjell, krabber og andre bunndyr. Noen av
artene har så stor regenerasjonsevne at dc
kan danne en ny stjerne fra en enkelt arm. I
norske farvann finnes ca. 40 av ca. 2000 arter.

Sjøstjerner; sjøpinnsvin og kråkeboller tar
pulsen på havmiljøet ved å fungere som et
slags miljøtermometer. Der de finnes er
det sunne omgivelser.

Vi som har vårt virke i tilknytning til
havet forstår hvor viktig det er å ta vare på
det miljøet som er grobunn for alt liv.

NORGES REDERIFORBUND
Postboks 1452 Vika, 0116 Oslo.

Telefon: 22 41 60 80. Telefax: 22 41 50 21.
Tlf:32753622•Fax:32754484
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Verken Naturvernforhundet,
Greenpeace, Natur og Ung
dom eller l3ellona har tro pa at
Norge kommer til å ga i hresj—
en for en lbrpliktende avtale
om at hvert enkelt i—land skal
forplikte seg til a redusere
egne utslipp.

Tvert imot: l3erntsen om
tales som en «bremsekloss».
«umulig a kommunisere med»
og «ikke sentral i klima—
debatten». Miljoorganisa
sjonene peker pa at det ik1e er
Miljoverndepartementet som
styrer norsk klimapolitikk.
Men de har heller ikke nevne
verdig tillit til at l3erntsen
klarer a fremme en god
kl imapolitikk i regjeringen.

Internasjonale
reaksjoner?
NU-leder Lars Flaltbrekken
varsler Ogsa at organisasjonen
ikke vil sitte stille og e pa at

Tørke østafjells

llerntsen opptrer i Geneve.
Ifølge I lalthrekken kan det bli
aktuelt for Natur og Ungdom
a varsle europeisk miljohee—
gelse om mistilliten til regje
ringens klimapolitikk.

Kalle Hesstvedt, Green

peace:
—— Berntsen er ikke den

sentrale personen i klima-
debatten. Det er Jens
Stoltenherg som burde reist til
Genee. Uansett hvem som
drar. bor ‘,edkommende ha
med seg en solid forhand
lingsposisjon, og ga klart inn
for reduserte utslipp. Vi bor
stille med en olïnsiv hold
ning. Vi kan, men jeg har ikke
tillit til at vi il gjøre det.

Terje Kronen, Naturvern-
forbundet:

Nar llerntsen reiser til
Geneve, bor han gå inn for
nasjonale forpliktelser om
reduserte utslipp. Det er en
internasjonal tendens, blant
annet i USA, til at
atalelandene ser en slik
løsning som den eneste
mulige na. Felles gjennom
foring er i prinsippet en god
ide, men det far komme i neste
omgang. Det er lettere a fa til
tiltak pa tvers av landegrenser
med fri land, enn om folles
gjennomføring skal omfatte
alle OECI)—landene. Natur—
vernforbundet vil derlor ha en
felles nordisk energi- og
klimaplan.

—— Ila,’ titt ti/lit til at
Btrntst’n/aÅtisk vil si not’ slikt’

— Jeg er redd for at
Bernisen i Geneve vil nøye
seg med a registrere at de
norske utslippene gar opp, og
at andre land er i samme situa
sjon. Vi skal huske pa at det
ikke er miljøverndeparte—
mentet som bestemmer norsk
k limapolitikk. Finansdeparte—
mentet og Nærings- og
energidepartementet er sent
rale aktorer.

Rune Ilaaland. Bellona:
Thorbjorn Berntsen er

en klovn. og den eneste det
ikke gar an a kommunisere
med i regjeringen. Vi har
ingen illusjoner til Geneve-
møtet, selv om vi alltid har
forhapninger til at noe skal
skje. Men det er ikke reell
vilje til a gjøre noe. Den

dagen politikerne vedtar
klirnatiltak. vil komme lenge
etter at næringsliv og
forsikring har sett behovet.

Lars Ilaltbrckken, Natur
og Ungdom:

-

- Thorbj ørn Bernisen hør
endre sin holdning, og ga inn
for nasjonale reduksjonsmål
nar det blir fi)reslatt. Tyskland
foreslo dette på forrige
forhandlingsmøte, som Norge
gikk i mot. I de internasjonale
forhandlingene er vi en
bremsekloss. Det tror je
Thorbjørn Berntsen fortsatt
kommer til a være.

IIASA-medlem: Norge sø
ker nå medlemskap i det
internasjonale instituttet for
anvendt systemanalyse,
IIASA, melder l-’orsk ni ng.

Bygging av gasskraftverk
i Norge vil føre til at de
globale utslippene av C02
blir minst to millioner
tonn høyere enn ved
eksport av gassen til
kontinentet.

N&M Bul!etin

Audun Garberg

• Forsker Erik Lindeberg ved
SINTEF i Trondheim har sett
pa hvordan norsk gass kan er
statte mer forurensende ener-

• giproduksjon.
( ‘ Gass som eksporteres til

Kontinentet reduserer C02-
utslippene med 5.3 til 7 kilo
per kubikkmeter. Gasskraft
som eksporteres til Finland
reduserer C02-utshppene med
2,3 til 3,5 kilo. Konklusjonen
blir at (le glohale utslippene
blir minst to millioner tonn
høyere ved eksport av gass
krall enn ved eksport av gass.

Arsakene til at (‘02-ut-
slippene blir lavere ved eksport

Sagt og skrevet
Grønn skatt I
— Skal man forsøke både å
være et aktivt miljopolitisk
land og samtidig ikke forutse
noen endringer i vår nærings
struktur?
Berni H. Lund, leder i Grønn
skattekommisjon, til Dagens
Næringsliv.

Grønn skatt II
— En egen C02-avgift på
norske gasskraftverk, betyr
kroken på døra for prosjektet.
Auke Lont, direktør i Natur-
kraft, til Arbeiderbladet.

Grønn skatt III
«For regjeringspartiet er det
kanskje litt leit at Bernt H.
Lund og hans kommisjons
medlemmer snart er ferdige.
Det er alltid kjekt å kunne
vise til at man har en kommi
isjon i arbeid når kinkige
spørsmål skal vurderes.»
Kommentar i VG.

av gass til kontinentet er at det
i disse landene er bygd ut et
rørnett for distribusjon av gass
bade til industri og hushold
finger. En stor del av gassen
blir brukt direkte til vanrie, noe
som er langt mer effektivt enn
elektrisitetsproduksjon.

Motmelding
Lindebergs beregning er gjort i

Motmeldingen består av bi
drag fra en rekke personer fra
blant annet miljohevegelsen og
forskjellige forskningsinstitu
sjoner.

N..limaalliansen har ogsa
startet en undersk riftskampanj e
mot gasskraftverkene. og tar

BerntseiI uten tillit
i ldiniaarbeidet
Ingen av miljoorgani
sasjonene har tillit til
at Thorbjorn Berntsen
vil være en pådriver
for en ny klimaavtale,
når miljøvernminis
trene samles i Geneve
om halvannen måned.
Bellona mener
Berntsen er en klovn.
N&M Bulletin

Eksporter gass,
ikke kraft

Ole P Pedersen

en motmnelding til stortmngs—
meldingen om gasskraflverk i
Norge. Motmeldingen er utgitt
av «Klimaalliansen», et samn—
arbeid mellom alle miljø
organisasjonene, med unntak
av Bellona og alle de politiske
ungdomsorganmsasjonene med
unntak av Fremskrmttspartiets sikte pa å samle 100 000
Ungdom. Turistl’oreningen er underskrifter innen november.
ogsa med i alliansen.

Meteorologisk institutt kan nå offisielt bekrefte det vi alle har
visst: det siste halvåret har vært meget tørt østafjells. Det har
kommet under halvparten så mye nedbør som vanlig på det
sentrale Østlandet fra oktober til april. I hele Sør-Norge har det
vært tørrere enn vanlig, mens områdene nord for Bodø fikk
mellom 25 og 50 prosent mer nedbør enn vanlig.

- Støtt
Naturvernforbundet! N ISSAN
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Vannkraft — ren ener
gi? Feil! Utslippene av
klimagasser fra ned
demmede områder
kan tilsvare syv pro
sent av de totale C02-
utslippene i verden.
N&M Bulletin
Audun Carberg

Det er det veirenommerte
tidsskriftet New Scientist som
skriver dette i siste utgave.
Planter som råtner i ned
demmede områder produserer
store mengder drivhusgass.
Forråtnelse som skjer i og like
under vannfiaten skaper C02,
mens vegitasjonen som råtner
lenger nede i vannet, uten
oksygen, danner drivhus
gassen metan.

Drivhusgasser tilsvarende
13,8 millioner tonn C02 årlig,
vil neddemmede områder i

3.— 4. juni: Mat for alle i 2010— en utopi?
Konferanse om matvaresikkerhet og biologisk
mangfold, Oslo. Mer info: Forum, 2220 9870.
4.— 6. juni: Via Nordica. Kongress i Bergen,
i regi Nordisk vegteknisk forbund. Mer info:
5530 3040.
17. — 21. juni: Møte i Oslo-Paris kommi
sjonen, Oslo.
21. — 22. juni: Forvaltning av naturarven.
Seminar ved Jostedalsbreen nasj ona -

parksenter. Mer ntormaslon: 5787 7200.
24. 27. juni: Europeisk bioenergikonfe
ranse i København.
28. — 30. juni: Tradisjonsslått og slåttefest på
Holt gård, Vestfold. Arrangert av blant andre
Naturvemforbundet i Vestfold. Mer info: 3306
3035.
Våren 1996: Stortinget behandler regjer
ingens melding om gasskraftverk.
1. -— 6. juli: Byen som en organisme. Urban
økologi nå og i framtiden. Konferanse i
København, arrangert av organisasjonen for
fornybar energi (OVE), tlf: +45 — 3537 3565.
2. — 5. juli: Konferanse om biologisk mang
fold og spredning av fremmede arter, Trond
heim. Arrangert av Miljøverndepartementet.
8. — 19. juli: Partskonferanse under
klimakonvensjonen og forhandlinger om ny

fra neddemmede områder i
Norge er særlig store. I Norge
er det stort sett bratte omrader
som blir demmet ned, ikke
store skogsomrader.

—— (ilohalt sett kan nok
dette bety ganske mye, men i
Norge tror jeg det betyr
mimnialt, sier Ilessen.

Store utslipp i Amazonas
Philip Fearnside ved Brasils
nasjonale forskningsinstitutt
for Amazonas har studert
utslippene fra l3albinadarn—
men, I 1988, første är etter
dammen var bygd, slapp dam
men ut mer enn ti millioner
tonn C02. Det tilsvarer nesten
30 prosent av Norges totale
C02-utslipp.

Utslippene av C02 fra
dammen er nå flilt til en fjer
dedel. etterhvert som lbrråt
nelsen har gått sin gang. I
tillegg kommer utslippene av

klimaavtale, Geneve.
13. — 15. august: I 1( )A \l —9( I niernasjona
vitenskapskonferanse i København om organ
isk landbruk. Mer info: +45 3537 2096.
16. — 18. august: On northerns shores and
islands. I nternaslona konferanse i Strömstad
om human økologi. Mer info: 46 .- 31 773
5340.
26. — 30. august: Forhandlinger om nye
miljøavtaler i regi av ECE-konvensjonen,
Geneve.
27. — 30. august: Offshore Northern Seas —

oljekonteranse i Stavanger. Mer info: 5159
8100.
12. — 15. september: Konferanse i Kirkenes
om miljøet i Barcntsregionen. Arrangører:
NGU, NIF, NITO, Kola science centre.
16. — 19. september’:’ Miljøbykonferansen
1996 - - fra ord til handling. Arrangert i
Tromsø av Miljøverndepartementet og Tromsø
kommune.
Oktober: Forhandlinger om ny klimaavtale,
Geneve.
Oktober: Internasjonal fagmesse for
miljørettet utstyr og teknologiske tjenester,
Lvon. Mer info: Franske fagmesser, 2242
1860.

metan. Metanutslippene vil
påga i overskuelig framtid.
A bryte ned en trestamme i
vann uten oksygen tar 500 år.

Et oljefyrt kraftverk var det
mest realistiske alternativet til
l)albina-dammen. Til nå har
dammen sluppet ut 16 ganger
mer drivhusgasser enn et
tilsvarende oljefyrt kraftverk.
Og Fearnside sier til New
Scientist at selv om utslippene
gradvis synker, så vil foru
rensningen fra dammen være
større enn et olje1’rt kraftveri
i minst 50 år.

Tilsammen er 600 000
kvadratkilometer i verden lagt
under vann for el-produksjon.
Utslippene vil tilsvare 400
millioner tonn C02, dersom
områdene i snitt slipper ut like
mye drivhusgasser som i
Canada. 1)et er syv prosent av
menneskeskapte C02-utslipp.

Sagt og skrevet

Grønn skatt IV
Instillingen fra «Grønn
skattekommisjon» kan
komme til å ende som en
historisk parantes. Regjer
ingen har ennå ikke bestemt
seg for om de skal legge fram
instillingen for stortinget
eller om de skal overse den.
Og dersom regjeringen leg
ger noen av de kontro
ersieIIe forslagene fram for
stortinget blir de likevel
nedstemt, skriver Daghiadel.

— Større enn Alta
— Motstanden mot gass-
kraftverk skal bli større og
viktigere enn den alkeliee
mobiliseringen som Nkjedde
mot Alta—utbyggingen. Vi
skal bygge opp en av de
bredeste folkekampanjer
landet har sett.
.4 UF-leder Trond Giske til
.4 ,/,c’iderbladet.
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Store C02-utslipp

ra vaniikraÇt
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Kanada slippe ut i gjennom
snitt de neste 50 årene. Det
betyr en økning av landets
C02-utslipp på 12 prosent,
skriver bladet.

Tallene kommer John Rudd.
Han har undersøkt utslippene
fra flere av landets kraft
dammer sammen med sine
kolleger ved den kanadiske
regjeringens forskningsinstitutt
for lèrskvann. Konklusjonen er
at utslippene av drivhusgass
ene C02 og metan er betyde
lige.

Rudd og hans kolleger får
kritikk fra vannkraftutbygg
erne i 1-lydro-Quebec. De
mener forskerne overdiver
drivhuseffbkten fra metan.

Ikke i Norge
Profissor Dag 0. Flessen ved
avdeling for limnologi ved
Universitetet i Oslo tviler på
at utslippene av C02 og metan

• Raffineri -Q
-o

.4)

Miljokalender

Raffineriet på Mongstad er eit moderne.

høgt nppgraclert oljeraffineri med kapasitet
på X millionar tonn pr. år.
Mongstadraffineriet produserer houdsakleg
lettare petroleumsprodukt som bensin og
dieselolje.

• Terminal
I tillegg har Statoil bygd ein terminal for
mellomlagring av råolje frå Nordsjøen.
Olja vert lagra i seks store fjeilhallar med
ein samla kapasitet på 1.3 millionar
kubikkmeter. Olja som er lagra i terminalen
vert i hovudsak eksportert til USA. Canada
eller Middelhavslanda.

• Kundesenter
Senter for teknisk kuncleteneste er Statoil
sitt kompetansesenter innan drivstoff—
teknologi, raoljekarakterisering. avansert
analyseteknologi og koksteknologi.
Sentcret yler teknisk assistanse og utfører
utviki i ngsnppgaver.

.

Q.

0 STATOIL

_______

STATOIL MONGSTAD
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Mobilmaster i kommunene:
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Vanskelig å si nei
det være vanskelig å finne
lovhjemmel til å si nei.

— Mobiltelefonmastene er
grasonetilfiller. Selskapene
har litt konsesjon til ut
byggingen, og det er vanskelig
å deflnere dem i plansammen
heng. Det sier I låvard Vestby,
avdelingssjef for hyggesaks
avdelingen i Sarpsborg kom
mune.

Er det laget reguleringsplan
For området, er saken grei.
Den forteller klart hvilke
inngrep som kan tillates i
omradet. Reguleringsplanene
er detaljerte, og lages
vanligvis for tettbygde
omrader.

Resten av kommunen Fin
ges opp av (le mer unøyaktige
arealdelplanene. Fordi det er
uklart hvordan mastene skal
defineres, er det vanskelig a
bruke arealplanen til å stanse
utbygging. Dessuten har
Samlrdselsdepartementet lagt
et visst press pa kommunene
lbr å Få til en rask utbygging av
mobilteletbnnettet.

Urealistisk å regulere
I teorien kan vi si mid

lertidig nei med Plan— og byg
ningsloven i hånd, men det for—
utsetler at vi lager en regu
leringsplan for omradet. Kapa
siteten pa planavdelingen er
begrenset, og en regulerings
plan er et omfiittende apparat a
sette i gang bare pa grunn av en
enkeltsak, sier Vestby.

I Sarpsborg behandler man
for tiden søknad om i sette
opp mohilmast nummer
elleve. Ifølge rniljovernkons
ulent Patvi Olsen er masten
tenkt opptiirt i et verdifullt
kulturlandskap. Området er
ikke regulert. En høy mast vil
bety visuell forsøpling av
omradet, mener hun.

Olsen forteller at i dette
konkrete tiHllet ser det ut til
at landhruksnemda i kom
munen kan bruke Jordloven til
å forhindre utbyggingen.

Hun mener det er svært
viktig å ha styringsmuligheten
gjennoiti Plan- og bygnings
loven, ikke gjennom sær
byene. trdi særlovene bare
unntaksvis kan brukes.

ønsker dialog
Telenor har hittil satt opp
omtrent 1700 master, mens
konkurrenten NetCom har satt
opp 350. Fremdeles gjenstår
en god del arbeid, særlig i
Nord-Norge.

-- Søknadene har dukket
opp enke1t is, og vi har ikke
hatt mulighet til a se det hele i
en sammenheng. Det er nok
derfor vi ikke har sett alvorlig
nok på det, sier I hivard
Vestby. I lan håper at kom
munen nå kan là en pian ft
den videre utbyggingen. ‘—

Hva kan man gjon’ i kom
mun(’r der utbyggingen ikke
har kommet Sa langt enna?

Jeg tror det er viktig med
en nær dialog med utbyggerne
fra forste stund, slik at man
kan samarbeide om å finne
gode løsninger. Kommunen
bor Ih oversikt over planene og
antallet master pa et tidlig
tidspunkt. Dermed kan det
gjøres en samlet vurdering av
om man bor sette i gang med a
lage reguleringsplaner for
visse omrader.

Ikke samarbeid
Inlbrmasjonsdirektor i Net
Com. Gunnar (irythe, har ikke
tro på et nært samarbeid me
kommunene.

— Målet er å få en best
mulig dekning, og vi finner ut
hvor mastene bør stå ved hjelp
av kart- og dataverktøy, sier
Grylhe. Han mener et sam
arbeid vil være upraktisk, og
er redd det skal føre til hull i

dekningen.
Telenor innrømmer at man

kunne vært ilinkere til å sam
arbeide med kommuner og
fvlkeskommuner. Deknings
sjef I3jorn Amundsen forsikrer
at en bedring er på gang.

Vi kommer til å ta
initiativ overfor en del fylker i
tiden som kommer. Det er
mulig å gi kommunene over
sikt over planene vare et år
framover i tid. Men lenger
fram har ikke vi oversikt, sier
han.

Kommunene har
begrenset mulighet til
å si nei til oppsetting
av mobiltelefonmas
ter i områder som
ikke er regulert. Net
Com vil ikke sam
arbeide med kom
munene når mastene
skal planlegges.
uiI2M PgiIIptin

Sin Lehne Nilsen

Selv om
nmsten e
redusere
natur- og

kommunene mener
for eksempel vil
verdien av viktige
friluftsomrader. kan

NISK

Norsk institutt for
skogforskning
Norwegian Forest Research Institute

Norsk institutt for skogforskning (NISK) har
siden 1916 kartiagt forutsetningene for
vern, bruk og utnyttelse av skog.

Dette innebærer studier av forhold som har
betydning for:

• Hvordan skogens ressurser kan utvikles
og nyttes til næringsutøvelse.

• Hvordan skogen kan bevares som
økosystem.

• Hvordan skogen kan bevares og sikres
som kilde til opplevelse, rekreasjon og
friluftsliv.

Norsk institutt for skogforskning (NISK)
Høgskoleveien 12, 1432 Ås
Tif 4 94 90 00 - Fax. 64 94 29 80


